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دو شنبه           ۳۰ مهر ۱۳۹۷
۱۲ صفر ۱44۰ - شماره ۲۲۰۳۲

تیتر

تیتر

تیتر

قیمت )به تومان(نوع سکه
4/230/000سکه تمام طرح جدید
4/150/000سکه تمام طرح قدیم

2/090/000نیم سکه
1/150/000ربع سکه

670/000گرمی
396/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
13/726دلار
15/924یورو
17/883پوند

2/559لیر ترکیه
3/705درهم امارات

جدول نرخ سکه و ارز

قیمت بازار)ریال(قیمت کارخانه )ریال(نوع خودروردیف
237/090/000325/000/000پراید1131
224/920/000360/000/000پراید2111
3GLX405329/440/000508/000/000پژو
4SLX405351/500/000560/000/000پژو
405/950/000660/000/000پژو پارس5
419/420/000688/000/000پژو 206 تیپ 65
347/450/000520/000/000پژو 405 دوگانه7
539/234/0001/050/000تندرپلاس اتوماتیک8
543/640/0001/060/000پژو 207 اتوماتیک9
275/700/000375/000/000تیبا10
469/890/000760/000/000دنا11
H30500/000/000830/000/000کراس12
13EF7 343/800/000555/000/000سمند
14S7 1/043/130/0001/970/000/000هایما
15LX 335/350/000525/000/000سمند
206427/630/000690/000/000وی 168
532/680/000970/000/000دنا پلاس سفید17
749/520/0001/260/000/000چانگان18
1/130/620/0002/020/000/000سراتو با آپشن19
20S5 986/400/0001/650/000/000هایما
206362/869/000600/000/000 تیپ 212

قیمت خودروهای داخلی  ۱۳۹۷/۷/2۹

* برقراری تماس  مجدد با تماس های بین المللی ناشــناس می تواند 
هزینه های زیادی برایتان داشــته باشــد.به گزارش ایسنا، درصورت 
مشــاهده تماس از سوی شماره های بین المللی ناآشنا و نامتعارف از 
کشــورهای مختلف، از برقراری تماس بــا آنها جدا خودداری کنید. 
به ویژه در صورتی که دارای ســیم کارت های دائمی هستید، تماس با 
این شــماره ها می تواند هزینه زیادی را به شما تحمیل کند. بنابراین 
درصورت مشــاهده تماس های از دست رفته، اقدام به تماس مجدد با 

این شماره ها نکنید.
*  حدود ١/4 میلیون فقره چک به ارزشــی حدود ١٥٦ هزار 
میلیارد ریال در شهریور ۹۷ در کل کشور برگشت داده شده 
که نسبت به ماه قبل از نظر تعداد ١0/8 درصد افزایش نشان 
می دهد. همچنین در ماه مورد گزارش، در استان تهران حدود 
4۷٢ هزار فقره چک به ارزشی حدود 88 هزار میلیارد ریال 
برگشت داده شد. به گزارش تسنیم در ماه مورد گزارش، در 
کل کشور ١3/۹ درصد از کل تعداد چک های مبادله ای و ٢/١۷ 
درصد از کل مبلغ چک های مبادله ای برگشت داده شده است.

* شــاخص کل قیمت و بازده نقدی بورس تهران در پایان معاملات 
دیروز با افزایش 862 واحدی به رقم 189 هزار و 438 واحد رســید. 
شاخص کل هم وزن نیز با کاهش 46 واحدی به عدد 29 هزار و 312 
واحد دست یافت.به گزارش فارس ، بازار سهام دیروز همزمان با توقف 
موقت اغلب نمادهای معاملاتی برخوردار از نوسان 20 درصدی شاهد 
معاملاتی متعادل و به نسبت کم حجم بود. استراتژی کوتاه مدت نگری 
و اصلاح پرتفوی برخی سهامداران باعث شد تا این معامله گران طی 
معاملات روز گذشته برای واگذاری سهام با هدف شناسایی بازدهی 

به تکاپو بیفتند.
* دانشــگاه خاتم با همکاری دانشگاه پلی تکنیک میلان و 
همچنین اســاتید و معماران مطرح کشور، اقدام به برگزاری 
سمپوزیوم بین المللی معماری کرد. به گزارش روابط  عمومی 
بانک پاسارگاد، در این همایش که در روزهای ٢٦ و ٢۷ مهرماه 
١3۹۷ و با حضور بیش از 4٥0 نفر از اســتادان، دانشجویان 
و کارشناسان میان  رشــته ای برگزار شد، پروفسور آدالبرتو 
دل بو معاون پلی تکنیک میلان و رئیس دانشــکده معماری 
این دانشگاه به همراه ٢0 متخصص و فعال حرفه ای در حوزه 
معماری و استادان دانشگاه های مختلف، طی سخنرانی ها و 
پانل های تخصصی، با موضوعات آموزش معماری و گرایش های 
نوین معماری و مهندسی، به ارائه دیدگاه ها و تجربیات خود 
پرداختند.بر اســاس این خبر، در این همایش مجید قاسمی 
رئیس دانشگاه خاتم ضمن بیان دلایل و چشم اندازهای برگزاری 
این همایــش بر اهمیت حفظ میراث جاویدان گذشــته در 
کشورهای ایران و ایتالیا و لزوم ایجاد پل های ارتباط فرهنگی 

میان دو کشور تأکید کرد.

کوتاه اقتصادی

نایب  رئیس  شورای ملی زعفران با اشاره 
به اینکه قیمت هرکیلوگرم زعفران حداکثر 
١٢ میلیون تومان است، گفت: هرکیلوگرم این 
محصول در بورس ٢0 تا ٢٢ میلیون تومان 

عرضه می شود. 
غلامرضا میری در گفت و گو با خبرگزاری مهر با 
بیان اینکه برداشت رسمی زعفران از بیستم مهرماه 
در کشور آغاز شده است، افزود: زمانی که برداشت 
آغاز شد، طی حدود 10 روز نخست که  زعفران 
گل نوبرانه به بازار آمد، قیمت آن به شدت افزایش 
یافت به طوری که قیمت هر کیلوگرم زعفران نگین 
از 12 میلیون تومان به 18 میلیون تومان رسید و 
می توان گفت میانگین نرخ هرکیلوگرم طلای سرخ 

بین 20 تا 25 درصد افزایش یافت.  
نایب  رئیس  شورای ملی زعفران با بیان اینکه 
با عرضه بیشتر گل زعفران قیمت ها روند کاهشی 
یافــت، ادامه داد: هم اکنــون قیمت هرکیلوگرم 
زعفران حداقل شش میلیون تومان و حداکثر 12 

میلیون تومان است. 
میری با اشــاره به عرضــه این کالا در بورس 
گفت: زعفران در بورس به قیمت کیلویی 20 تا 22 
میلیون تومان عرضه می شود به همین دلیل مردم 

درپی سودجویی دلالان

قیمت زعفران در بورس به کیلویی 22 میلیون تومان رسید!

به خرید آن روی آورده اند، این افزایش قیمت به 
نفع کشاورزان نیست چون عده ای محصول را از 
کشاورزان به قیمت کم خریداری می کنند و با نرخ 

بالا آن را می فروشند.
وی بــا بیان اینکه ما با این مســئله مخالف 
هستیم، افزود: ما به دنبال ثبات قیمت هستیم، 
چرا که زعفران محصولی صادراتی اســت و 80 

درصد آن صادر می شــود و 47 کشــور خریدار 
طلای سرخ ایران هستند، تنها در استان خراسان 
رضوی 650 تن ظرفیت بسته بندی ایجاد شده و 
برای بیش از 10 هزار نفر در واحدهای صادراتی 
 و بسته بندی زعفران در مشهد اشتغال ایجاد شده

 است.  
نایب  رئیس  شورای ملی زعفران گفت: وضعیت 

بوجود آمده باعث شده یا این شرکت ها به حالت 
نیمه تعطیل درآیند یا اینکه نیروهایشان را تعدیل 
کنند چرا که می گویند وقتی در بورس ســاعتی 
قیمت اعلام می شــود نمی توانیــم در بازارهای 

صادراتی حضور داشته باشیم.  
میری با بیان اینکه صادرات این محصول در 
شش ماهه نخست امسال 101 تن و 582 کیلوگرم 
به ارزش 143 میلیون  و 675 هزار و 80 دلار بوده 
است، گفت: این عدد نسبت به مدت مشابه سال 
قبل از نظر وزنی حدود 40 درصد و از نظر ارزشی 

حدود 70 درصد رشد داشته است.  
وی درباره اینکه با وجود این شرایط صادرات 
رشــد داشــته اســت اضافه کرد: صادرات انجام 
می شود اما صادرکنندگان حرفه ای این کار را انجام 
نمی دهند، افرادی این صادرات را انجام می دهند 
که یا می خواهند پول را از کشــور خارج کنند یا 
این صادرات را برای وارداتشان انجام می دهند که 
در بازارهــای خارجی نیز اختلال ایجاد می کنند 
فقط به فکر این هســتند که محصول را تبدیل 
بــه ارز کنند ضمن اینکه حــدود 90 درصد این 
 افــراد با کارت های یک بار مصرف صادرات انجام

 می دهند.

مدیر عامل هلدینگ خلیج فارس اعلام 
کرد که به جز قراردادهای فروش مستقیمی 
که از گذشــته وجود داشته، این مجموعه 
خارج از بــورس کالا هیچ محصولی عرضه 

نمیکند.
موضوع عرضه محصولات پتروشــیمی ها در 
بورس کالا، مدت هاست محل بحث کارشناسان، 

مسئولان و رسانه ها قرار دارد.
 اظهارنظرهای اخیر برخی مسئولان از جمله 
دبیر کل انجمن کارفرمایی صنعت پتروشــیمی 
و معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت درباره 
چگونگی عرضه محصولات پتروشیمی در شهریور 
امسال نشــان میداد که پروژه خروج محصولات 

پتروشیمی از بورس کالا کلید خورده است.

با این وجود روز گذشــته در نشست خبری 
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس، جعفر ربیعی در 
پاسخ به خبرنگار کیهان اعلام کرد: پتروشیمی های 
زیرمجموعه این هلدینگ به جز قراردادهای فروش 
مستقیمی که از گذشــته وجود داشته، خارج از 

بورس کالا هیچ محصولی عرضه نمی کنند.
وی افزود: تصمیم گیری درباره چگونگی عرضه 
محصولات پتروشــیمی به هیــچ وجه در اختیار 
 این شــرکت ها نیست و بر عهده کارگروه تنظیم

 بازار است.
مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس تصریح کرد: 
ما مخالف خروج پتروشــیمی ها از بورس هستیم 
اما می توان سازوکاری فراهم نمود که فروش های 
بلند مدت در بورس داشته باشیم که البته نمونه 

آن در گذشته وجود داشت.
به گزارش فارس، این مقام مسئول همچنین با 
اشاره به بحث های دلالی که در بورس کالا اتفاق 
افتاد و موجب بالا رفتن تقاضای کاذب شده بود، 
 گفت: برخی به صورت دستوری نرخ فروش کالا 
در بورس را چهار هزار و 200 تومان تعیین کرده 
بودند که البته قیمت ارز در بازار آزاد بسیار بیشتر 
از این بود، به همین علت عده ای از این مابه التفاوت 
نرخ ارز ســود سرشــار بردند،  بدون آنکه فعالیت 
اقتصادی جدیدی در کشور اتفاق افتاده باشد. آنها 
کالای مورد نیاز صنایع را از بورس تهیه می کردند 
و با قیمت آزاد می فروختند که این مسئله موجب 
شده بود تا قیمت محصولات نهایی پتروشیمی در 

کشور افزایش پیدا کند.

ربیعی با اشاره به عرضه ارز در بازار خاطرنشان 
کرد: هفته گذشته تصمیم گرفته شد تا میانگین ارز 
پتروشیمی ها حدود 8 هزار تومان )در سامانه نیما( 
به فروش رسد و همچنین ما خوراک را با همین 
نرخ دریافت خواهیم کرد و روز گذشته ما ارز خود 
را با قیمت هفت هزار و 700 تومان عرضه کردیم.
وی ادامه داد: بر اســاس برنامه ریزی که برای 
هلدینگ خلیج فارس صورت گرفته تا پایان سال 
97 باید 4 میلیارد و 200 میلیون دلار ارز عرضه 
کنیم که از ابتدای ســال تا 25 مهرماه بیش از 2 
میلیارد دلار ارز وارد کشــور کردیم و هم اکنون 
نیــز به طور میانگین هــر روز کاری 15 میلیون 
 دلار ارز توســط هلدینــگ خلیج فــارس عرضه

 می شود.

در پاسخ به کیهان مطرح شد

پتروشیمی خلیج فارس عرضه جدیدی خارج از بورس کالا ندارد

گروه اقتصادی- 
در شــرایطی که وزیر مستعفی صنعت 
اعلام کرده مرا در هیچ جایی به کار نگیرید، 
درســت در همان روز، حسن روحانی وی 
را برای تصــدی وزارت کار، رفاه و تعاون 

اجتماعی به مجلس معرفی کرده است! 
هنوز مدت زیادی از اعلام اســتعفای عباس 
آخوندی به عنوان وزیر راه و شهرسازی نگذشته 
بود که خبر استعفای وزیر صنعت، معدن و تجارت 
هم منتشر شــد؛ بر همین اساس، رئیس جمهور 
هم با این دو استعفا موافقت کرد، با این حال روز 
گذشــته وزیر صنعت در مراسم روز ملی صنعت 

حضور یافت و سخنانی جنجالی را بیان کرد.
محمد شــریعتمداری در مراســم بیست و 
دومین سالروز ملی صادرات اظهار داشت: اکنون 
برخی رایزنان بازرگانی هفت ماه است که حقوق 
نگرفته اند اما کســی جــرات نمی کند که تامین 

حقوق آنها را از منابع غیر، بپردازد. 
این به مصلحت کشــور نیست، من که دیگر 
نیســتم هیچ جای دیگر هم مــرا به کار نگیرید 
چــون اگر این روند ادامه یابد حضور و وجود من 

کارایی ندارد. 
وی افزود: در جلســه ای اشــاره کردم که در 

شرایط تحریم هم دولت باید به دولت کمک کند 
و هم همه ما باید بــه هم کمک کنیم که البته 
انصافا باید بگویم که امتحان خوبی در این چند 
ماه پس نداده ایم و ما به عنوان مسئولان وزارت 
صنعت و همچنین آقای شافعی به عنوان رئیس 
اتاق بازرگانی ایران که باید زبان گویای شــما در 
جلسات باشیم نتوانسته ایم به کفایت همه منویات 
شــما را مطرح کنیم تا تصمیم  گیری ها براساس 
خواسته شما صورت گیرد و امیدوارم در این زمینه 

آقای رحمانی جبران مافات کند. 
با وجــود اظهارات صریح شــریعتمداری در 
خصوص عدم به کارگیریش در سمت های دیگر، 
رئیس جمهور روز گذشــته وی را به عنوان وزیر 
کار، رفــاه و تعاون اجتماعی معرفی کرد. این در 
حالی است که مشخص نیست اگر شریعتمداری 
قصد ادامه کار با دولت را ندارد چطور مخالفتش 
را به رئیس جمهور برای تصدی وزارت کار اعلام 

نکرده است؟ 
نکته مهم دیگری که وجود دارد این اســت 
که اساسا اگر شــریعتمداری عملکرد خوبی در 
وزارتخانه قبلی اش داشــته چرا رئیس جمهور با 
رفتنش موافقت کرده و اگر هم عملکرد مناسبی 
نداشــته چرا مجــددا او را به عنوان وزیر معرفی 

کرده است؟ 
ضمن اینکه وزارت کار یکی از وزارتخانه هایی 
اســت که مدیریت آن به دلیل حوزه های زیادی 
که زیر مجموعه آن هســتند، بســیار ســخت 
و پیچیــده اســت، خصوصا مباحثــی که اخیرا 
پیرامون ادامه حضور ســازمان تامین اجتماعی 
در ایــن وزارتخانه به وجود آمــده، کار را بیش 
از پیش ســخت کرده اســت. لذا با توجه به این 
موارد، کســی می تواند در این جایگاه قرار بگیرد 
که علاوه بر اشــراف مناســب بر ســاختار این 
وزارتخانه، تــوان حل و فصل مشــکلات آن را 
داشته باشد، نه کسی که سابقه اش صرفا مربوط 
 به وزارتخانه های صنعت و بازرگانی )در دهه70( 

است.  
یکی دیگر از انتقاداتی که مطرح می شود این 
است که جا به جایی های این چنینی در دولت این 
شائبه را ایجاد می کند که مسئولان دولتی هیچگاه 
پست خود را از دست نمی دهند بلکه از وزارتخانه 

ای به وزارتخانه دیگر منتقل می شوند!  
افزایش نرخ بنزین در شرایط فعلی

 شدنی نیست
از ســوی دیگر، در همین مراســم، اسحاق 
جهانگیــری، معاون اول رئیس جمهور بیان کرد: 

افزایش نرخ بنزین در شرایط فعلی شدنی نیست 
و جامعه کشش ندارد. 

به گزارش خبرگزاری فــارس، وی افزود: در 
دور اول، رئیس جمهور اولویتش را موضوع برجام 
قرار داد و من بیشتر به مسائل اقتصادی رسیدگی 
می کردم و امــروز رئیس جمهور برای مســائل 

اقتصادی بیشتر وقت می گذارد. 
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: ما در کشور 
در این شرایط مدیر ریسک پذیر می خواهیم و من 
دســتم قلم و کاغذی نیست که کسی را برکنار 
کنــد و این در حالی اســت که من تا این لحظه 
اجازه برکناری منشــی خودم را نداشته ام، پس 
از من انتظار نداشــته باشید که وکیل و وزیر را 

تغییر دهیم.
جهانگیری اضافه کرد: از صندوق توسعه ملی 
500 میلیون دلار را تبدیل به ریال خواهیم کرد 
تا از این طریق از شــرکت های دارویی حمایت 
کنیم، مقام معظم رهبری نیز هفته گذشته تاکید 

داشته اند که مشکلی در این زمینه نیست.
وی در ادامــه از موافقت مقام معظم رهبری 
بــرای برداشــت 500 میلیــون دلار از صندوق 
 توســعه ملی بــرای شــرکت های دولتــی نیز

 خبر داد. 

شکسته نفسیوزیر مستعفی صنعت: مرا در هیچ جایی به کار نگیرید!

رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی کشور 
با  اشــاره به کاربرد سامانه های نظارتی در 
جلوگیری از فرار مالیاتی گفت: بر اســاس 
اطلاعات ســامانه، یک نفر در ١٦۷ شرکت 

مدیرعامل بوده است.
سید کامل تقوی نژاد در یک برنامه تلویزیونی 
اظهار کرد: از سال گذشته تاکنون 22 هزار میلیارد 
تومان از محل سامانه ها و به کمک دستگاه های 
نظارتی کشور از فرار مالیاتی جلوگیری کردیم و 
از یــک نفر به اندازه یک میلیون و 700 هزار نفر 

مالیات گرفتیم.
وی افزود: بر اســاس اطلاعات ســامانه، یک 
نفر در 167 شــرکت مدیرعامل بــود قطعاً این 
شخص قصد سوءاســتفاده دارد و نمی خواهد از 

این شرکت ها، درست استفاده کند.

رئیس  کل ســازمان امور مالیاتی خاطرنشان 
کرد: اگر در سال های گذشته درآمدهای نفتی ما 
100 واحد بوده، درآمدهای مالیاتی ما 150 بوده 
یعنی ما 50 درصد از درآمدهای نفتی سال قبل 

سبقت گرفته ایم.
تقوی نژاد ادامه داد: سال قبل حدود 97 درصد 
درآمدهای پیش بینی شــده در قانون بودجه را 
محقــق کردیم، در حال حاضر حدود 38 درصد 
درآمدهای بودجه را درآمدهای مالیاتی تشکیل 
می دهد و حدود 50 درصد درآمدهای کشــور از 

راه مالیات حاصل می شود. 
وی درباره دریافت مالیات بر عایدی سرمایه 
هم افزود: سازمان امور مالیاتی در ارتباط با فعالان 
بخش سکه، ارز و خودرو متنی را تهیه و به سران 
قوا ارائه کرد که در آن راه حل هایی را ارائه کردیم. 

این مقام مســئول گفت: در زمینه مالیات بر 
عایدی سرمایه در بخش مسکن طرحی در مجلس 
شورای اسلامی توسط نمایندگان تهیه شد که این 
هفته در کمیسیون مربوط رسیدگی می شود. نظر 
سازمان امور مالیاتی این است که زمینه های فنی 
اجرای مالیات بر عایدی سرمایه در کشور فراهم 
شده است و اگر مجلس تصویب کند این موضوع 

را اجرا می کنیم. 
تقوی نژاد با  اشــاره به اینکــه در حال حاضر 
مالیات بر بخش تولید 25 درصد است  عنوان کرد: 
پیشنهاد کردیم این رقم به 20 درصد کاهش یابد 
و می توانیم کمبود ناشی از درآمد مالیاتی آن را از 

محل فرارهای مالیاتی تأمین کنیم. 
وی افزود: در 6 ماهه نخســت امسال موفق 
شدیم با 8 درصد رشد نسبت به سال قبل حدود 

43 هزار میلیارد تومان درآمد کســب کنیم به 
علاوه 9 هزار میلیارد تومان هم عوارض که روی 
هم رفته 53 هزار میلیارد تومان وصول شده است. 
رئیس  کل ســازمان امــور مالیاتی ادامه داد: 
در ایــران حدود 9 درصد از جی دی پی کشــور 
)درآمد ناخالص داخلــی( از درآمدهای مالیاتی 
حاصل می شــود، البته این رقم برای ســال آخر 

برنامه توسعه باید به 11 درصد برسد.
تقوی نژاد گفــت: اطلاعات افــراد به نحوی 
در اختیــار ما قرار گرفته کــه در حال حاضر با 
شــماره ملی یا شناسه شــرکتی فرد می توانیم 
بگوییــم چــه دارایی هایی در مملکــت دارند، 
البتــه این اطلاعات صرفاً در جهت شناســایی، 
 تشــخیص و وصول مالیاتی مورد اســتفاده قرار 

می گیرد.

رئیس  سازمان امور مالیاتی کشور:

یک نفر در ۱6۷ شرکت مدیرعامل بود!
عضو کمیسیون برنامه مجلس با بیان اینکه برخی صنایع بزرگ 
حیاط خلوت سیاسیون شده است، گفت: نحوه انتخاب مدیران 
خودروسازان، تعهدات پشت پرده ای است که افراد پرنفوذ صاحب 

قدرت در دولت دنبال می کنند.
حســینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با سایت الف، درباره اینکه 
خودروســازان ایران خودرو و ســایپا همچنان به تعهدات خود در قبال 
مشتریان متعهد نیستند و همیشه کمبود قطعه را بهانه می کنند، گفت: 
»در این دو مجموعه و همچنین در سطح خود وزارتخانه مشکل اصلی 
مدیریت صحیح و نبود ثبات در مدیریت اســت و نحوه انتخاب مدیران 
بر اســاس تعهدات پشت پرده ای است که افراد پرنفوذ صاحب قدرت در 
دولت دنبال می کنند که اینها با شرط و شروط خودشان مدیر شوند«.

وی افزود: »معمولا شرط این افراد هم این است که آنچه را که آنها 
بیــان می کنند، انجام دهند و هر کــدام به نوعی حیاط خلوتی را برای 
صاحبــان قدرت ایجاد کنند و هرکدام که در هر مرحله کمتر به حرف 
آن فرد صاحب قدرت گوش بدهند بلافاصله برکنار می شوند و ما اخیرا 

این موضوع را در سایپا شاهد بودیم.«
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
مشــکل اعمال نفوذ در مدیریت اقتصادی کشور تنها محدود به صنعت 
خودروسازی نیست، تاکید کرد: »ریشه مشکل در اعمال نفوذ برای نصب 
مدیران بزرگی است که نه فقط در صنعت خودروسازی بلکه در صنایع 
بزرگ دیگر هم دیده می شود. واقعیت این است که گاهی می بینیم که 
یک واحد صنعتی و اقتصادی بیشتر از جایگاه وزیر نقش سیاسی دارد 
و کسانی که مدیر این واحد را نصب می کنند مسلما از وی خواسته های 
سیاســی دارند.«حاجی دلیگانی ادامه داد: »به دنبال این خواسته های 
سیاسی حیاط خلوت هایی است که پر از رانت و پول و ثروت برای مقاطع 
خاص و برای هزینه های معینی باشد که معمولا در جایگاه های آشکار 
نمی توان از آن اســتفاده کرد و آنها را نام برد. بنابراین ما با این مشکل 
اساســی مواجه هستیم. ما حتی با این موضوع مواجه هستیم که وزیر 
مربوطه و حتی مسئول مستقیم که باید مدیرعامل شرکت یا مجموعه 
صنعتی و اقتصادی را نصب کند، او هم به نوعی عملا اختیاری از خود 
ندارد و تنها جاده صاف کن است، یا مجبور به تمکین از افراد یا تیم های 

بالاتری است که برای این موضوع وجود دارد«.

یک نماینده مجلس مطرح کرد

پشت پرده انتخاب مدیران 
خودروسازی

فعال حوزه کار گفت: در حال حاضر بالای ســه میلیون و 400 
هزار نفر بازنشسته تامین اجتماعی داریم که ٦0 درصد آنها حداقل 

بگیرند. 
رحمت اله پورموسی در گفت وگو با ایسنا،   اظهار کرد: قانون کار پس 
از قانون اساســی کشور، قانون مادر است، ولی متاسفانه به معنای واقعی 

اجرا نشده است.
وی ادامه داد: ماده 41 قانون کار به صراحت اعلام کرده که دستمزد 
باید به میزان تورم بانک مرکزی و با درنظر گرفتن شرایط معیشت خانوار 
تعیین شود. چیزی که مشخص است همه افراد در مملکت به ریال کسب 
درآمد می کنند ولی از آن طرف هزینه ها به دلار اســت. با شــرایط امروز 
اقتصاد که هزینه ها ســه برابر شــده و قدرت خرید به یک چهارم تقلیل 
یافته، طبیعی اســت که یک میلیون و 200 هزار تومان حقوق کارگری 

دیگر کفاف زندگی را نمی دهد.
ایــن فعال حوزه کار افزود: ماده 96 قانون تامین اجتماعی ســازمان 
تامین اجتماعی را مکلف کرده مســتمری بازنشستگان را با توجه به بالا 
رفتن هزینه های معیشــت، افزایش دهد و لذا افزایش حقوق مســتمری 
بگیران می تواند اتفاق بیفتد.پورموســی با بیان اینکه 95 درصد کارگران 
قراردادی هستند،   افزود: در حال حاضر بالای سه میلیون و 400 هزار نفر 
بازنشسته تامین اجتماعی داریم که 60 درصد آنها حداقل بگیرند و تنها 

با حداقل های قانون کار زندگی می کنند.
به گفته وی، با توجه به بالا رفتن رقم خط فقر، دستمزد یک میلیون 
و 200 هــزار تومانی بیش از 400 هزار تومــان ارزش ندارد و دولت باید 
هرچه سریع تر برای ترمیم مزد و افزایش قدرت خرید خانوارهای کارگری 
و بازنشسته چاره ای بیاندیشد.گفتنی است، پیشتر جمشید انصاری؛ معاون 
رئیس جمهوری و رئیس  ســازمان اداری و اســتخدامی کشور از موافقت 
رئیس جمهور با ترمیم حقوق کارمندان خبر داده و گفته بود: ترمیم حقوق 
کارکنان دولت وظیفه دولت است و ما نیز پیشنهادهای خود را ارایه کرده ایم. 
بررســی پیشنهاد ترمیم حقوق کارکنان دولت با موافقت رئیس جمهوری 
در دســتور کار دولت قرار دارد. وی ابراز امیدواری کرد که در اسرع وقت، 
تصمیمات در این مورد نهایی شود و تکلیفی را که در تبصره سه ماده 29 
قانون برنامه برای رعایت عدالت در پرداخت های دستگاه های مختلف در 

مشاغل مشابه بر عهده دارد، محقق شود.

طبق گزارش جدید بانک جهانی، حدود نیمی از جمعیت جهان با 
کمتر از ٥/٥ دلار در روز زندگی می کنند و سهم فقیران در اقتصادهای 

ثروتمندتر در حال افزایش است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از راشاتودی، طبق گزارش جدید بانک 
جهانی، علیرغم پیشــرفت های صورت گرفته برای کاهش فقر مطلق، تعداد 
فقیران جهان هنوز به طور غیرقابل قبولی بالاست و هنوز میلیاردها نفر برای 

برآوردن نیازهای اساسی خود با مشکل مواجه هستند.
این گزارش نشــان داد که حدود نیمی از جمعیت جهان با کمتر از 5/5 
دلار در روز زندگی می کنند و ســهم فقیــران در اقتصادهای ثروتمندتر در 

حال افزایش است.
بانک جهانی اعلام کرد که تعداد کل افراد فقیر در بازه 2013 تا 2015 
بیش از 68 میلیون نفر کاهش یافته است. این تعداد معادل جمعیت تایلند 
یا انگلستان است.مطالعه جدید این نهاد اقتصادی نشان داد که فقر با آستانه 
درآمدی 5/50 دلار در روز، در بازه 1990 تا 2015 از 67 درصد به 46 درصد 
جمعیت جهان رســیده است. ماه گذشــته هم بانک جهانی گزارش داد فقر 

شدید در سال 2015 به 10 درصد افت کرده است.
طبق تحقیقات بانک جهانی، حاصل رشد اقتصادی خوب جهان به صورت 
نابرابری در بین مناطق و کشورهای جهان به اشتراک گذاشته شده است و فقر 
در کشورهای آفریقایی زیر صحرای بزرگ تثبیت شده است. در این مناطق 
هنوز 84/5 درصد از جمعیت با درآمد روزانه کمتر از 5/5 دلار در روز زندگی 
می کنند.این نهاد اقتصادی اعلام کرد با گرایشــات جدید جهانی، دستیابی 
به هدف 2030 این بانک برای کاهش جمعیت فقیر جهان به کمتر از ســه 

درصد، غیرممکن شده است.

معــاون اســبق بانک مرکــزی گفت: 
اقتصاددانان  سوی  از  اقتصادی  راهکارهای 
در اختیار دولت قرار می گیرد، اما دولت از این 

نظرات کارشناسی استفاده نمی کند.
حیدر مســتخدمین حســینی در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس اظهار داشت: تصور دولت از بدو 
شروع فعالیت بر این محور بود تا بتواند با مذاکرات 
در چارچوب برجام،  مســائل اقتصادی کشــور را 
ســر و ســامان دهد  و به همین دلیل با  حضور 
ســرمایه گذاران خارجی و ورود منابع به کشــور 
سعی داشــت تا اقتصاد را به تحرک در آورد و به 
عبارت دیگر نقش دولت در سازوکار و برنامه های 
اقتصادی با نگاه به بیرون تدوین شــد و کمترین 
توجهی به حوزه داخلــی و برنامه ریزی داخلی و 

سیاست گذاری نکرد.
وی افــزود: بنابراین به  هدفی کــه دولت از 
اتمام مذاکرات در قالب برجام داشت محقق نشد 
و برنامه ها با کم و کاســتی اجرا شد؛ اگرچه عامل 

برهم زدن برجام هم آمریکا بود.
معاون اســبق بانک مرکزی با بیان اینکه این 
موضوع یک بخش از مســئله بود، گفت: از طرفی 
دولــت در حالی کــه باید به مســائل اقتصادی 
می پرداخت از آن غافل شــد و در نتیجه انباشت 
مســائل در حوزه اقتصاد شرایطی فعلی را بوجود 

آورد. 
مســتخدمین حسینی  در پاسخ به این سؤال 
که برای مهــار نقدینگی چه باید کرد بیان کرد:  
نقدینگی در حال حاضر بــه هزار و هفتصد هزار 
میلیارد تومان رسیده است و 90 درصد از این رقم 
در اختیار کمتر از 10 درصد قرار دارد در حالی که 
این نقدینگی باید در خدمت تولید، سرمایه گذاری 

و ایجاد اشتغال قرار بگیرد. 
وی ادامه داد: برای حل مســائل و مشــکلات 
اقتصادی دولت باید از افزایش نقدینگی خودداری 
کند که یکی از عوامل جلوگیری از افزایش نقدینگی 
اصلاح سود بانکی است زیرا همین مقدار نقدینگی 

که در اختیار بانک ها به عنوان سپرده قرار دارد اگر 
به طور متوسط 20 درصد سود بانکی به آن اضافه 
شود، پایه پولی بانک مرکزی را افزایش می دهد و 

در نتیجه افزایش تورم بوجود می آید.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، با شرایط 
موجود نقدینگی همچنان اضافه می شــود و روند 

سابق ادامه دارد. 
مســتخدمین حسینی با تاکید بر اینکه بعد از 
اصلاح ســود بانکی که اتفاقا این موضوع در حال 
تبدیل شــدن به بهمنی اســت که نظام بانکی را 
می تواند دچار مشکلات عدیده ای کند، گفت: باید 
به موازات آن اصلاح نظام بانکی مدنظر قرار گیرد 

و این باید در اولویت دولت باشد.
وی با اشاره به اینکه باید به فضای کسب و کار 
توجه شود، بیان کرد: براســاس گزارش دو سال 
پیش وزارت اقتصاد فضای کسب و کار دارای 600 
عامل محدود کننده در  فعالیت اقتصادی است  و 
براین اساس برای انجام فعالیت های اقتصادی باید 

مجوز کسب شود  و به دست آوردن مجوز، با وجود 
محدودیت فســاد آور است و امضاهای طلایی  به 

همراه دارد. 
معاون اسبق بانک مرکزی اضافه کرد: اما آنچه 
که در بلندمدت و میان مدت می تواند سایه اقتصاد 
ما را روشن کند و مردم را از بلاتکیلفی هایی که در 
حــوزه اقتصاد وجود دارد نجات دهد، اصلاح نظام 

بودجه است. 
مستخدمین حسینی با بیان اینکه هزینه های 
جاری دولت روحانی چهار برابر شده است، گفت: 
در حالی که مردم در تنگنای اقتصادی هســتند 
به آنها گفته می شــود که بایــد دولت را همراهی 
کنند امــا خود دولت حاضر به کاهش هزینه های 

جاری نیست. 
وی با بیان اینکه تمامی این راهکارها از سوی 
اقتصاددانــان به صورت رایــگان در اختیار دولت 
قرار می گیرد، بیان داشت: اما دولت از این نظرات 

کارشناسی استفاده نمی کند.

فعال حوزه کار:

6۰ درصد بازنشستگان تامین اجتماعی 
حداقل  بگیر هستند

بانک جهانی:

نصف جمعیت جهان با کمتر از 
5/5 دلار در روز زندگی می کنند

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی اعلام کرد تنها 
چیزی که در پنج سال اخیر از دولت برای بخش مسکن دیده ایم یک 

تفاهمنامه بوده است! 
صدیف بدری در گفت وگوی ویژه خبری گفت: هفت ماه است که طرح 
بازآفرینی شــهری تصویب شــده اما کاری انجام نشده است و اکنون که به 
فصل سرما رسیده ایم فرصت از دست رفته و تازه به تفاهمنامه رسیده است.
بدری افزود: دولت معتقد اســت بخش مسکن  اشتغالزایی پایدار ایجاد 
نمی کنــد و رئیس  جمهــور و دولت اعتقاد عملیاتی به نوســازی بافت های 

فرسوده ندارند.
وی گفت: برای اجرای طرح بازآفرینی شــهری نیاز به بودجه اســت اما 

سازمان برنامه و بودجه به این طرح بودجه ای تخصیص نمی دهد.
سخنگوی کمیسیون عمران مجلس افزود: تنها چیزی که در پنج سال 
اخیر از دولت برای بخش مسکن دیده ایم تفاهمنامه 100 هزار واحدی اخیر 

بین وزارت راه و شهرسازی و سازمان برنامه و بودجه بوده است.
بدری گفت: در این طرح مشــخص نیســت انبوه سازان چه تسهیلاتی 
می گیرند و آنچه که گفته می شود تسهیلات 50 میلیونی بدون سپرده گذاری 

به متقاضیان پرداخت می شود امکانپذیر نیست.
مشاور وزیر مستعفی: آخوندی با دولت مشکل داشت!

در همین جهت، شهرام اجتهادی، مشاور وزیر مستعفی راه و شهرسازی 
با بیان این که آخوندی با دولت مشکل داشت، گفت: علی رغم اصرار آخوندی، 

تا الان اجازه نداده بودم متن نامه استعفای وزیر راه منتشر شود. 
به گزارش خبرگزاری تسنیم، وی درخصوص استعفای عباس آخوندی 
گفــت:  برنامه های آخوندی در حــوزه اقتصاد نوع دیگری بود در دولت چیز 

دیگری. جور در نمی آمد قضیه را ادامه دهند.
مشــاور وزیر راه مســتعفی ادامه داد: مضاف بر این، مشکلاتی از طریق 

تخصیص بودجه در دولت برای وی و وزارتخانه به وجود آمده بود.
اجتهادی همچنین مدعی شد: در استیضاح مشکلی نداشتیم، اگر مجلس 
می رفتیــم فکر می کنم بالاترین رای پنــج دوره را می آوردیم. آخوندی تنها 
وزیری بود که علیرغم این همه فشار و هجمه، توانسته بود اعتماد نمایندگان 
را جلب کند! لازم به ذکر اســت، مشــاور وزیر مستعفی راه و شهرسازی در 
شرایطی ادعا می کند مانع انتشار نامه استعفای آخوندی شده که خود وزیر 
بــه رئیس جمهور اعلام کرده بود تا پایان مهر در این وزارتخانه خواهد ماند. 
ضمن اینکه آیا آخوندی بعد از پنج سال به این نتیجه رسیده که برنامه هایش 

با دولت همخوان نیست؟ 
به عبارت دیگر برای فهم اینکه برنامه های آخوندی با سیاست های دولت 
هم راستا نیست، لازم بود پنج سال فرصت سوزی و فشار به مردم وارد شود؟

مستخدمین حسینی:

دولت از نظرات کارشناسی اقتصاددانان استفاده نمی کند

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس: در ٥ سال اخیر

دولت در بخش مسکن 
فقط یک تفاهم نامه امضا کرده است! 


